
Sloopspijt moet sloopschaamte worden! concludeert gespreksleider Goos Gosling-Slotegraaf  

VERSLAG 1e in lezingenserie BEDREIGD ERFGOED: Sloop en versterking in aardbevingsgebied 

Onder leiding van Heemschut Groningen-voorzi er Goos Gosling-Slotegraaf kwamen zondag 
21 januari 2024 twee powervrouwen de toegestroomde belangstellenden én 
belanghebbenden toespreken; de ene vanuit Amsterdam en de andere vanuit Groningen e.o. 

De Zondagmiddaglezingenserie in het Berlagehuis Usquert over Bedreigd Erfgoed werd 
geopend door prof. dr. Hanneke Ronnes, die een breed scala aan disciplines in zich verenigt. 
Niet alleen is zij archeoloog, maar ook historicus én antropoloog. Ze is verbonden aan de 
Universiteit van Amsterdam, maar bezet momenteel ook een bijzondere leerstoel aan de 
Rijksuniversiteit Groningen, namelijk die betreffende Historische Buitenplaatsen en 
Landgoederen, S ch ng Van der Wyck-de Kempenaer. 

Ze presenteert geen afgerond onderzoek, want ze zit er nog middenin. Een onderzoek naar 
sloop in aardbevingsgebied Groningen. Ze hee  al wel veel onderzoek naar sloop in 
Amsterdam gedaan, en kan zodoende parallellen en verschillen benoemen. 

Het meest in het oog springende verschil is dat sloop in de hoofdstad eigenlijk al jd 
gerelateerd is aan de zeer hoge grondprijs aldaar. Daardoor is sloop, en dan natuurlijk groter 
terugbouwen, ál jd economisch voordelig. Maar in veel gevallen is het zonde, gaan er 
prach ge, interessante en historisch rijke panden verloren, al zie je dat er niet al jd aan af. 
En dat is soms doelbewust. Wanneer je een pand maar lang genoeg verwaarloost, ziet het er 
op den duur wel sloopwaardig uit. 

Maar Amsterdam staat immers vol met monumenten, dus zo’n vaart zal het toch wel niet 
lopen? Tot op zekere hoogte is dat waar: Rijksmonumenten mogen niet gesloopt worden. 
Maar behalve deze ‘uitzonderlijke’ 1e categorie zijn er ook veel zg. categorie 2 en categorie 3 
monumenten en die blijken helemaal niet zo beschermd te zijn. Deze zijn te vergelijken met 
wat hier gemeentelijke monumenten en karakteris eke panden heten, en ook wij weten dat 
de bescherming daarvan zeer twijfelach g is. 

Hanneke Ronnes constateert dat er juist de afgelopen jaren in Amsterdam weer erg veel en 
in zekere zin sluipenderwijs gesloopt wordt, want nogal onopgemerkt. Er wordt, in 
tegenstelling tot de 70-er t/m 90-er jaren, nauwelijks tegen geprotesteerd en als dat al 
gebeurt dan kost het erg veel inspanning en jd voordat er geluisterd wordt. Dat hee  
natuurlijk alles te maken met het verbod op kraken dat in 2010 is ingesteld. 

Sloop in aardbevingsgebied is toch wel van een andere orde. Om te beginnen is er geen 
economische rela e met de grondprijs. Maar wel met de grond: die immers bee  en 
waardoor daar totaal niet op berekende huizen scheuren en verzakken. Maar dan komen 
alsnog ook economische mo even om de hoek kijken, want sloop en herbouw is vrijwel al jd 
goedkoper dan herstel en restaura e. Een van de oneigenlijke argumenten die daarbij vaak 
gehanteerd worden luidt dat er dan duurzamer teruggebouwd wordt. Hanneke Ronnes 



waarschuwt: om die beoogde duurzaamheid te realiseren moet zo’n nieuw huis eerst wel 80 
jaar oud zijn geworden. Sloop & herbouw is vrijwel al jd (veel) minder goed dan herstel. Het 
is vele malen vervuilender (sloopafval en produceren en vervoeren van nieuwe 
bouwmaterialen). Maar er is ook een andersoor g verlies dat eigenlijk veel erns ger is: met 
sloop-nieuwbouw vindt er onherroepelijk verlies aan historische uitdrukking, lokale 
eigenheid, en vaak ook aan samenhang met de rest van de bebouwing plaats. Dit zou veel 
zwaarder  meegewogen moeten worden ten opzichte van de economische (en schijn-
duurzaamheids-) mo even bij de beoordeling van wat er het beste met een door gaswinning 
beschadigd pand kan gebeuren. 

Architect en, omdat de stad als eerste de urgen e inzag, al sinds 2021 bouwmeester 
versterking voor de gemeente Groningen Dianne Maas-Flim hee  de noodzaak om 
architecten bij de versterkingsopgave te betrekken bij de Rijksbouwmeester onder de 
aandacht gebracht, die vervolgens, in 2023, een oproep voor het inze en op ontwerpkracht 
bij de grote opgave in Groningen deed. Dit werd onderschreven in het parlementaire 
enquêterapport Gaswinning en door de NCG, waaruit Nij Begun is voortgevloeid. 
Ontwerpkracht betekent dus het inze en van architecten, maar wel architecten die heel 
goed luisteren naar de bewoners én die oog voor (en verstand van) de (bouw-) geschiedenis 
van een huis en de (gebouwde) omgeving hebben. En dat hee  Dianne Maas; ze hee  al een 
1e termijn als Versterkingsbouwmeester volgemaakt en gaat nu aan een 2e beginnen. 

Zo waarschuwt ze bijvoorbeeld voor een soort botox-effect bij versterking, want omdat de 
hedendaagse Bouwbesluit-maatnormen gevolgd moeten worden, blijken panden hierdoor 
min of meer ‘opgeblazen’ te worden (gevel naar buiten, dak omhoog), waardoor het silhouet 
niet meer overeenkomt met dat van het oorspronkelijke pand en dus ook niet meer 
correspondeert met de silhoue en van de gebouwen er omheen. 
Maar het hoe  natuurlijk ook weer niet allemaal precies zo te worden als het was, er mag 
best – graag zelfs! – een nieuwe architectonisch-historische laag aan toegevoegd worden. 
Een mooi voorbeeld daarvan vormt een door haar versterkt en tegelijker jd 
lee ijdsbestendig gemaakt woonhuis-met-atelier in Leermens. Versterking gaat meestal uit 
van het verbeteren van de samenhang van een gebouw. Dus als een dichte doos, zonder bij- 
of uitbouwonderdelen. Maar in dit geval hee  Dianne Maas eigenlijk het omgekeerde 
gedaan: ze hee  binnen een soort stalen kruisverband aangebracht waaraan een glazen 
uitbouw/dakkapel is opgehangen, die het atelier van licht en extra ruimte voorziet. 

Verder benoemt zij typisch Groningse bouw-kenmerken zoals de bekende krimp. Als het even 
kan moet dat soort kenmerken behouden blijven. Maar tegelijker jd, en ook om meer 
snelheid te kunnen maken, is er de mogelijkheid om vergunningsvrij te bouwen, op 
voorwaarde dat daarbij een daartoe gecer ficeerde architect wordt ingezet. Architect aan 
zet heet dat.  
En, zegt ze tot slot, doe liefst niet alles tegelijker jd, zodat er voldoende ruimte is om 
ervaring op te doen en daarvan te leren voor volgende projecten: ontwerpend onderzoek is 
het toverwoord. 


